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Memo 
 
 

 
Attn: All Business Partners (Hong Kong region) From:  Roy Suen 

 
 
 

Dept.:  Partnership Distribution 
 

Date: 11 November 2022 
 

Total page:  4 + Appendix 

Subject: (Ref: A2022287)    
 
(1)財務需要分析及保費融資之新要求 

New requirements on Financial Needs Analysis and Premium Financing 

(2)更新保單轉讓申請表格   

Update of Policy Assignment forms 
       

 

承接通告A2022227，因應保險業監管局（「保監局」）就「使用保費融資以獲取資金購買人壽保險保單」所發

出的通函，友邦已於2022年9月24日推行第一階段的營運措施，將相關表格中關於「流動資產」的問題修訂為

「淨流動資產」。 

 

第二階段的營運措施將於2022年11月12日(新生意)/ 11月13日(保戶服務)起開始實施，詳情如下： 

 

 

I. 營運措施更新 

 

❖ 新生意 

 

• 因應監管要求，保單申請人需申述其投保申請是否涉及保費融資。而「財務總覽表格」將更新以添加

相應問題（詳情請參閱附件一）。 

新版本的「財務總覽表格」將適用於所有需要進行財務需要分析的投保申請。 

 

• 如投保申請不涉及保費融資，申請程序將與現行一樣，無需再回答額外問題。 

 

• 如申請人有意向以保費融資用於其投保申請，申請人將需要： 

- 於「財務總覽表格」回答關於流動資產及債務的問題（詳情請參閱附件一）； 

- 填寫「重要資料聲明書 - 保費融資」（詳情請參閱附件二）。 

 

• 新指引下之負擔能力審查與現行原則一樣，即保單申請人的可動用收入及/或淨流動資產必須能夠支

付： 

- 其保單之總保費，及 

- 保費融資相關的本金和利息，及 

- 保單到期前財務機構可能提出的提早還款要求。 

（詳情請參閱附件三）  

 

• 客戶迎新信將修改以反映使用保費融資對客戶在冷靜期內退保的權利的影響（詳情請參閱附件四）。 

 

• 由2022年11月12日起 (投保申請日計)，所有新生意必須跟從新的營運程序及遞交新的相關表格。 

電子投保申請 (iPoS) 將會於2022年11月12日零時零分起強制更新版本。 

所有舊版本電子投保申請(iPoS)必須於2022年11月11日23:59或以前成功完成投保申請並簽署，否則申

請人需根據新的營運程序要求提交相關資料及文件並重新簽署方可遞交申請。 
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❖ 保戶服務: 

 

• 以下表格將會作出更新，並優化保單轉讓所涉及的風險之論述。由 2022 年 11 月 13 日起，所有有關保

單轉讓申請必須以新的相關表格遞交。 

- 轉讓人壽保單的重要事項及風險/影響披露表格 

- 保單同意及轉讓書作為抵押貸款之抵押表格 

- 私人貸款轉讓書表格 

- 保單同意表格轉及讓書作為透支抵押表格 

 

受影響的保單轉讓申請表格列表 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

請把此訊息通知相關業務代表。如有任何查詢，請致電保險及理財顧問熱線 3972 8899。 

受影響的表格 

Affected Forms  

現有版本之編號 

Existing version 
number 

新版版本之編號 

New version 
number  

Important Notes and Risk/Implications 
Disclosure on Assignment of Life Insurance 
Policy   

轉讓人壽保單的重要事項及風險/影響披露 

OPPOSF70.0120 OPPOSF70.1122 

Agreement and Assignment of Policy as 
Collateral Security for Mortgage Loan  

保單同意及轉讓書作為抵押貸款之抵押 

OPPOSF08 .0120 OPPOSF08 .1122 

Assignment – Collateral Security for Personal 
Loan 

私人貸款轉讓書 

OPPOSF09 .0120 OPPOSF09 .1122 

Agreement and Assignment of Policy as 
Collateral Security for Overdraft Facility  

保單同意及轉讓書作為透支抵押 

OPPOSF10 .0120 OPPOSF10 .1122 
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Further to memo A2022227, to comply with the "Circular on the supervisory standards and key requirements 
on the use of premium financing to take out long term insurance policies" issued by the Insurance Authority 
(IA), AIA has implemented the first phase of operation measures on 24 September 2022 for revamping 
"Liquid Assets" to "Net Liquid Assets" in all related forms. 
 
The second phase of operation measures will be put into effect from 12 November (New Business) / 13 
November (Policyowner Services) 2022. Details are as follows: 
 
 
I. Updates of operation measures 
 
 
❖ New Business: 
 

• Due to regulatory requirements, applicants are required to declare whether their insurance 
application involves premium financing. Corresponding questions will be added to the “Financial 
Summary” (please refer to Appendix 1 for details). 
The new version of Financial Summary will be applicable to all Financial Needs Analysis (“FNA”) in-
scope new business applications.  
 

• If the insurance application does not involve premium financing, it will follow existing procedures with 
no extra question required. 
 

• If the applicant intends to use premium financing for his/her insurance application, s/he will need to: 
- Answer the questions about liquid assets and liabilities on the Financial Summary form (please 

refer to Appendix 1 for details); 
- Complete the “Important Facts Statement – Premium Financing” (please refer to Appendix 2 for 

details). 
 

• Under the new guidelines, there is no change in affordability checking in principle.  That is, the 
applicant’s disposable income and/or net liquid assets should be able to support: 

- Total premium of his/her policy(ies), and  
- Principal and interest repayments related to premium financing, and 
- The sum owed under the premium financing facility if demanded by the lender before 

maturity of the policy. 
(Please refer to Appendix 3 for details) 

 

• Welcome letter will be revamped to reflect the impact of the use of premium financing on the 
customers’ rights to cancel the policy within the Cooling-off Period (please refer to Appendix 4 for 
details). 
 

• With effective from 12 November 2022 (application date), all new businesses have to follow the new 
operation procedures and submit new version of related forms. 
Force upgrade of iPoS version will be launched on 12 November 2022 at 00:00. 
All old version e-applications (iPoS) must be successfully completed and signed on or before 23:59 
on 11 November 2022. Otherwise, applicants will be required to follow the new operation procedures 
to submit the relevant information and documents and re-sign before submitting the applications. 
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❖ Policyowner Services: 

• Below forms will be updated and enhanced description on the risks involved on assignment of life 
insurance policy. With effective from 13 November 2022, all related policy assignment application 
forms must be submitted in new version of forms.  

- Important Notes and Risk / Implications Disclosure on Assignment of Life Insurance Policy 
- Agreement and Assignment of Policy as Collateral Security for Mortgage Loan 
- Assignment – Collateral Security for Personal Loan 
- Agreement And Assignment of Policy as Collateral Security for Overdraft Facility 

 

List of affected Policy Assignment forms 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Please convey the above message to your fellow Technical Representatives. For enquiries, please feel free 
to call our Brokerage & IFA Hotline at 3972 8899. 
 
Best Regards, 

 
Roy Suen 
Chief Partnership Distribution Officer 
 

受影響的表格 

Affected Forms  

現有版本之編號 

Existing version 
number 

新版版本之編號 

New version 
number  

Important Notes and Risk/Implications 
Disclosure on Assignment of Life Insurance 
Policy   

轉讓人壽保單的重要事項及風險/影響披露 

OPPOSF70.0120 OPPOSF70.1122 

Agreement and Assignment of Policy as 
Collateral Security for Mortgage Loan  

保單同意及轉讓書作為抵押貸款之抵押 

OPPOSF08 .0120 OPPOSF08 .1122 

Assignment – Collateral Security for Personal 
Loan 

私人貸款轉讓書 
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Agreement and Assignment of Policy as 
Collateral Security for Overdraft Facility  

保單同意及轉讓書作為透支抵押 

OPPOSF10 .0120 OPPOSF10 .1122 



  
 

僅供內部傳閱 For Internal Use Only                                                   5 
「AIA」、「友邦」或「友邦香港」是指友邦保險(國際)有限公司(於百慕達註冊成立之有限公司)。  

“AIA” or “AIA Hong Kong” or “our” herein refers to AIA International Limited (Incorporated in Bermuda with limited liability). 

AIA Hong Kong 
 

1/F, AIA Hong Kong Tower, 
734 King’s Road, 
Quarry Bay, Hong Kong 

T: (852) 2881 3333 
 

AIA.COM.HK 
  
 

Memo 
 
 

 
附件一 : 「財務總覽」- 新增「保費來源」部分 

 

­ 「財務總覽」將於 D 部分 - 第一部分 (Section D - Part 1)後新增「保費來源」部分。 

(iPoS 電子投保申請 ：新增部分只適用於保費融資適用的投保申請 

 紙本申請表 ：適用於所有需要進行財務需要分析的投保申請） 

 

題號 「財務總覽表格」-「保費來源」部分的問題 備註 

1. 您是否有意將保費融資用於您的投保申請，或以

保費融資方式支付部分保費，或在保單繕發前將

您的全部或部分保單權利轉讓予貸款方？ 

 

▪ 如回答「是」，申請人需繼續回答問題 2 及 3，

並填寫「重要資料聲明書 - 保費融資」。 

(以 iPoS 電子投保申請，系統將預設此問題之回

答為「否」，倘申請人欲以「保費融資」用於其

投保申請，需將回答改為「是」，並填寫問題 2

及 3) 

 

▪ 申請人的回答將用作評估其繳付保費的負擔能

力。 

 

倘申請人欲以「保費融資」用於其投保申請，必須填寫問題 2 及 3 

 

2. 您現時累積的流動資產約有多少？…………....Q2 

 

 

▪        「流動資產」  (Q2) 

  減      「流動負債」  (Q3a+Q3b) 

  必須等於「淨流動資產」 

  (即財務總覽表格 B2a 所填寫的金額) 

 

▪ Q3a 應包括所有以現有保單作為抵押品的保費融

資及/或抵押貸款及/或其他貸款融資，包括正使

用保費融資/轉讓的友邦保險繕發保單。  

 

▪ 還款期為一年以上的貸款，例如按揭貸款，應申

報為「長期債務」(Q3c)。「長期債務」不會用

作計算「淨流動資產」。 

 

3. 您現時的債務約有多少（包括但不限於任何 

應計和應付利息）？ 

(a) 以現有保單作為抵押品的保費融資及/或 

    抵押貸款及/或其他貸款融資………….….Q3a 

(b) 短期債務（例如私人貸款/ 債務、透支 

    等）…………….………………………..…Q3b 

(c) 長期債務（例如按揭貸款）……………...Q3c 

 

聲明：上述債務所需的還款及其所產生的利息支

出（如有）已包括在 B 部分問題 1b 的“每月平均

開支”中。 

 

 本人現授權並同意貴公司向保險中介人提供、披

露及分享貴公司曾接收本人保單轉讓通知的保單

之任何所需資料，以評估本人使用貸款安排購 

買這份投保申請的適合性和負擔能力，及為本人

進行財務需要分析。 

▪ 申請人可授權公司披露及分享其曾作出轉讓保單

的資料予保險及理財顧問，以方便進行及跟進財

務需要分析。 

 

▪ 如選擇「不同意」，公司將不會披露任何相關資

料予保險及理財顧問以向申請人講解曾作出轉讓

之保單資訊。 

 

註： 

「淨流動資產」 ：「流動資產」減去「流動負債」 

「流動資產」 ：可以容易變現為現金的資產 

「流動負債」 ：保費融資及/或抵押貸款及/或短期債務及任何應計和應付利息 

「短期債務」 ：債務如 (i) 餘下之貸款期限在一年內，或 (ii) 沒有特定貸款期限 
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­ iPoS 電子投保申請 : 新增 ”財務需要分析表格 (保費來源)” 欄目於完成 “選擇計劃或建議書”後。 
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­ 受影響的表格列表 

 

 現有版本之編號 新版版本之編號 

財務總覽 OPUAIFA62.0922 OPUAIFA62.1122 

*(下載途徑：保險及理財顧問專頁> 資源中心> 下載表格) 
 

「財務總覽」將於 D 部分 - 第一部分 (Section D - Part 1)後新增「保費來源」部分: 

 
 



  
 

僅供內部傳閱 For Internal Use Only                                                   8 
「AIA」、「友邦」或「友邦香港」是指友邦保險(國際)有限公司(於百慕達註冊成立之有限公司)。  

“AIA” or “AIA Hong Kong” or “our” herein refers to AIA International Limited (Incorporated in Bermuda with limited liability). 

AIA Hong Kong 
 

1/F, AIA Hong Kong Tower, 
734 King’s Road, 
Quarry Bay, Hong Kong 

T: (852) 2881 3333 
 

AIA.COM.HK 
  
 

Memo 
 
 

 
附件二 : 「重要資料聲明書 - 保費融資」(表格編號: OPUAIFB4.1122) (“IFS-PF”) 

­ 如申請人有意以保費融資用於投保申請，保險及理財顧問必須向客戶提供、講解及完成「重要資料聲明書 

- 保費融資」(“IFS-PF”)並於提交投保申請時一併遞交。 

 

­ 使用保費融資投保之保單，公司必須收妥完整之由保險及理財顧問及保單申請人填妥及簽署的「重要資料

聲明書 - 保費融資」 後才能簽發保單。 

 

­ 原有的「轉讓人壽保單的重要事項及風險披露」表格將不再適用於新生意的保費融資相關申請。 

 

­ 如申請人於遞交投保申請後(於保單繕發前)，才選擇使用保費融資，申請人需提交以下文件及重新評估繳

付保費的負擔能力:  

1) 「投保申請修正書」（更正財務總覽表格"保費來源"部分 - 需將問題 1 的答案改為「是」，並提供相

關問題 2 及 3 的資料） 

2) 「重要資料聲明書 - 保費融資」 
 

IFS-PF 內容 備註 

重要說明及影響 ­ 保險及理財顧問必須向客戶充分解釋使用保費融資支付人壽保險保單的保

費所涉及的影響及相關風險。 

保費融資的建議或招攬: 

 

申請人確認持牌保險中介人

「有」/「沒有」建議 

或招攬申請人使用保費融資

以獲取資金購買此保單 

 

­ 保單申請人必需確認保險及理財顧問有否建議或招攬其使用保費融資以獲

取資金購買此保單 

 

­ 根據 AIA 要求，如保險及理財顧問向客戶建議或招攬其使用保費融資以獲

取資金購買此保單, 保險及理財顧問必須向友邦確認已制訂適當及相關管

控措施，以確保在建議或招攬客戶使用保費融資以獲取資金購買該保單

前，已充份獲得有關客戶的資料(包括保費融資貸款的預估資料)及已完成

適合性和負擔能力評估，並已在友邦登記有關記錄後才可選擇此選項, 否

則客戶須重新簽署及遞交《重要資料聲明書 - 保費融資》表格或以「投

保申請修正書」修正相關資料。 

 

­ 如客戶有任何疑問，應建議其向相關金融機構(例如:銀行)尋求專業意

見。 

保費融資貸款資料: 

 

申請人「願意」/ 

「不願意」提供保費融資貸

款的預估資料 

­ 如申請人「願意」提供, 將需進一步提供以下所有資料: 

- 貸款方名稱 

- 貸款金額（港元） 

- 貸款利率 (年利率%) 

- 貸款期(月數) 

- 每期還款金額 (港元/月） 

請注意 

- 貸款金額不應超過新單保費金額。 

- 如貸款期少於十二個月，公司會要求客戶提供原因。 

- 如選擇貸款期為不固定，將假設貸款期相等於所申請保單之整個保

障年期。 

- 每月還款金額必須大於或等於 (貸款金額 x 貸款年利率 / 12) 之金

額。 

 

­ 如申請人「不願意」提供，則不需提供相關資料。 

惟保險及理財顧問需要向客戶解釋他/她將無法評估申請人是否適合及是

否有負擔能力使用保費融資，並將假設不使用保費融資以評估申請人是否

適合及是否有負擔能力購買此保單。  
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­ iPoS 電子投保申請 : 新增 “重要資料聲明書 - 保費融資” 欄目於完成 ”財務需要分析表格 (保費來

源)”後。 
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­ 「重要資料聲明書 - 保費融資」(“IFS-PF”) 

 

 



  
 

僅供內部傳閱 For Internal Use Only                                                   11 
「AIA」、「友邦」或「友邦香港」是指友邦保險(國際)有限公司(於百慕達註冊成立之有限公司)。  

“AIA” or “AIA Hong Kong” or “our” herein refers to AIA International Limited (Incorporated in Bermuda with limited liability). 

AIA Hong Kong 
 

1/F, AIA Hong Kong Tower, 
734 King’s Road, 
Quarry Bay, Hong Kong 

T: (852) 2881 3333 
 

AIA.COM.HK 
  
 

Memo 
 
 

 
附件三 : 財務需要分析的負擔能力審查 

 

­ 新指引下之負擔能力審查與現行原則一樣，即保單申請人的可動用收入及／或淨流動資產必須能夠支付： 

- 其保單之總保費，及 

- 保費融資相關的本金和利息，及 

- 保單到期前財務機構可能提出的提早還款要求。 

 

­ 雖然保單申請人投保的是整付保費的保單，但由於保費融資涉及還款及／或利息支出，因此客戶或需要於

其退休後繼續向貸款機構還款及償還利息。因此，保單申請人必須通過退休前及退休後之負擔能力審查。 

 

­ 注意：若涉及保費融資，一般而言，保單申請人於財務總覽所提供的能夠及願意繳付的保費佔淨流動資產

比率 必須等於或大於 (現時所有保單之總未繳保費、新申請保單之總保費以及新申請保單全期貸款利息

金額的總和)除以累計淨流動資產總值，否則便不能通過負擔能力審查。 

 

  

 

*********************************************************************************************** 

 

例子一:  

 

申請人現 50 歲，全新客戶。職業：醫生。預期退休年齡 ：65 歲  

現投保新單：2022 年 12 月投保「簡愛．延續」保障計劃 5，整付保費美元 1,300,000。將會使用保費融資。 

 

客戶財務狀況 :   IFS-PF 保費融資資料 : 

流動資產 美元 2,000,000 貸款金額 美元 1,000,000 

流動負債 

- 以現有保單作為抵押品的保費融資 

- 短期債務 

 

美元  200,000 

美元   10,000 

貸款利率 2% 

長期債務 美元  500,000 貸款期 60 個月(5 年) 

現時累積的淨流動資產 美元 1,790,000 每期還款金額 

 

美元   18,500 

 預期到達退休年齡後額外獲得的淨流動資產 美元 2,000,000 

能夠及願意繳付保費的淨流動資產比率 % 80%  

 

退休前之負擔能力審查: 

 

 
 

 
 

退休後之負擔能力審查: 不適用 

 

➔ 負擔能力審查 : 通過 
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例子二:  

 

申請人現年 60 歲。  

職業  ：會計師 

預期退休年齡 ：65 歲  

現有保單 :「愛無憂長享計劃 5」(6 年繳付期)，繕發於 2021 年 2 月，年保費為美元 5,000。 

現投保新單 : 2022 年 12 月投保「簡愛．延續」保障計劃 5，整付保費美元 1,100,000。 

將會使用保費融資。 

 

客戶財務狀況 :   IFS-PF 保費融資資料 : 

流動資產 美元 2,000,000 貸款金額 美元 1,000,000 

流動負債 

- 以現有保單作為抵押品的保費融資 

- 短期債務 

 

美元  200,000 

美元   10,000  

貸款利率 2% 

長期債務 美元  500,000 貸款期 120 個月 

(10 年) 

現時累積的淨流動資產 美元 1,790,000 每期還款金額 

 

美元   10,000 

 預期到達退休年齡後額外獲得的淨流動資產 美元 1,000,000 

能夠及願意繳付保費的淨流動資產比率 % 80%  

 

退休前之負擔能力審查: 

 

 
 

 
 

退休後之負擔能力審查: 

 

 
 

 
 

 

➔ 負擔能力審查 : 通過 
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附件四 : 客戶迎新信 

 

­ 客戶迎新信將修改以反映使用保費融資對客戶在冷靜期內退保的權利的影響。 
 
 

客戶迎新信範本： 
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Appendix 1 : Financial Summary – New section “Source of Premium” added 
 
­ A new section “Source of Premium” is added to the Financial Summary, after Part 1 of Section D. 

(iPoS e-applications : The new section will be applicable to new business applications that can be applied  
 with premium financing only 

 Paper applications  : Applicable to all FNA in-scope new business applications) 
 

Question 
No. 

Questions under Financial Summary - “Source 
of Premium” section 

Remarks 

1 Do you intend to use premium financing for 
your insurance application, or settle part of 
policy premium by premium financing; or 
assign all or part of your rights under the 
proposed policy to a lender prior to policy 
insurance? 

• If the answer is “Yes”, the applicant will 
need to complete Question 2 and 3, and 
complete “Important Facts Statement – 
Premium Financing”.  
(For iPoS e-applications, the system will 
default the answer to this question as "No". 
If the applicant wants to use "Premium 
Financing" for his/her insurance application, 
s/he needs to change the answer to "Yes" 
and fill in questions 2 and 3 ) 
 

• Applicant’s answers will be used to assess 
the ability to pay premium. 

Applicants who wish to use "Premium Financing" for their insurance applications must complete 
Questions 2 and 3 

2 What is your approximate current 
accumulative amount of liquid assets? …...Q2 

 

•                “Liquid Assets”         (Q2)  
Minus      “Current Liabilities”  (Q3a + Q3b) 
should be equal to “Net Liquid Assets”  
(i.e. the amount stated in B2a of FNA form) 
 

• Q3a should include all premium financing 
and/or pledge loan and/or other loan 
facilities with existing insurance policy(ies) 
assigned as collateral, including 
policy(ies) issued by AIA which is/are 
under premium financing / assignment. 
 

• Liabilities with loan tenor more than 1 year, 
such as mortgage loan, should be reported 
as "Long-Term Liabilities" (Q3c).  "Long-
Term Liabilities" will not be used to calculate 
"Net Liquid Assets". 

3 What is the approximate current amount of 
your liabilities (including but not limited to  
any interest accrued and payable)? 
a) Premium financing and/or pledge loan 

and/or other loan facilities with existing 
insurance policy(ies) assigned as  
collateral …………………………………Q3a 

b) Short-Term Liabilities (such as personal 
loan/debt, overdraft, etc) ……………....Q3b 

c) Long-Term Liabilities (such as mortgage 
loan) ……………………………………...Q3c 

 
Declaration: The required repayment amount 
of the above liabilities and the interest 
expenses incurred (if any) have been included 
in the “average monthly expenses” in Section 
B question 1b. 

 I hereby authorize and give consent to the 
Company to provide, release and share with 
the insurance intermediary any necessary 
details of my policies which you have received 
a notice of assignment from me to assess my 
suitability and affordability of acquiring the 
proposed policy using a loan arrangement and 
conducting Financial Needs Analysis on me. 

• The applicant can authorize the Company to 
disclose and share the information of his/her 
assigned policy to the IFA & Brokers to 
facilitate and follow up the Financial Needs 
Analysis.  
 

• If applicant chooses "Disagree", the 
Company will not disclose any relevant 
information of his/her assigned policy to the 
IFA & Brokers. 
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Remarks: 
“Net Liquid Assets”  : “Liquid Assets” minus “Current Liabilities”. 
"Liquid Assets"   : Assets which may be easily turned into cash.  
“Current Liabilities”  : Premium financing and/or pledge loans and/or short-term liabilities and any  

  accrued and payable interest. 
“Short-Term Liabilities” : Liabilities with (i) remaining loan terms within one year , or (ii) have no specific  

  loan term. 
 
 
­ iPoS e-application : The new section “Financial Analysis Form (Source of premium)” will be added after 

“Select Plan/Proposal”. 
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­ List of affected forms : 

 

 Existing version number New version number 

FINANCIAL SUMMARY  OPUAIFA62.0922 
 

OPUAIFA62.1122 

* (Download path: IFA & Broker Corner > Resource Center > Forms Download) 

 

A new section “Source of Premium” is added to the Financial Summary, after Part 1 of Section D: 
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Appendix 2 : “Important Facts Statement – Premium Financing” (Form code: OPUAIFB4.1122)   

(“IFS-PF”) 
 
­ If the applicant intends to use premium financing for the application, the IFA & Brokers must provide, 

explain and complete the "Important Facts Statement - Premium Financing" (“IFS-PF”) to the applicant 
and submit it together with the application. 
 

­ For policies that are acquired through the use of premium financing, AIA will issue the policy only if the 
IFS-PF duly completed and signed by the IFA & Brokers and the applicant is received before policy 
issuance.   
 

­ The existing “Important Notes and Risk Disclosure on Assignment of Life Insurance Policy” form will no 
longer be used for premium financing related applications in new business. 
 

­ If the applicant changes his/her mind to opt for premium financing after submitting the application (before 
policy issuance), s/he will need to submit the below documents for re-assessment of premium 
affordability: 
1) " Amendment To Application For Policy" (need to re-confirm Financial Summary - "Source of 

Premium" section - change the answer of question 1 to "Yes" and provided the answer to related 
questions 2 and 3 ) 

2) “Important Facts Statement – Premium Financing”   
 

Content of IFS-PF Remarks 

Important Notes & Implications ­ IFA & Brokers should fully explain to customers the 
implications and associated risks involved in the use of 
premium financing to pay for the premium of a life 
insurance policy. 

Recommendation or solicitation 
involving the use of premium financing: 

 
Confirm if the Licensed Insurance 
Intermediary “HAS” / “HAS NOT” 

recommended or solicited the applicant to 
use premium financing to fund the 

purchase of the policy. 
 

­ Applicant has to confirm if IFA & Brokers has 
recommended or solicited customers to use premium 
financing to fund the purchase of the insurance policy. 
 

­ According to AIA requirement, if IFA & Brokers has 
recommended or solicited customers to use premium 
financing to fund the purchase of the insurance policy 
and chooses this option, IFA & Broker has to confirm to 
AIA that the Company has put in place adequate controls 
(include but not limited to adequate training, ongoing 
monitoring etc) to ensure that for policy application 
involving the use of premium financing, all existing and 
future technical representatives are able to obtain 
sufficient information in relation of customer’s 
circumstances (including details of the proposed premium 
financing facility) and an appropriate suitability 
assessment and affordability assessment has been 
carried out, before recommending or soliciting any 
customers to use premium financing to fund the purchase 
of the policy. Relevant record has to be registered in AIA. 
Otherwise, applicant has to re-submit “Important Facts 
Statement – Premium Financing” or " Amendment To 
Application For Policy" to amend the information. 
 

­ If the customers have any doubts, they should be advised 
to seek professional advice from relevant financial 
institutions (e.g. banks). 
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Information on the proposed premium 

financing facility: 
 

Confirm if the applicant "is willing” / “does 
not wish” to provide information on the 
proposed premium financing facility. 

­ If the applicant chooses "is willing", s/he will be required 
to provide further information as below: 

- Name of lender 
- Loan amount (HKD) 
- Loan interest rate (% per annum) 
- Loan tenor (in months) 
- Repayment amount for each installment (HKD per 

month) 
 
Please note: 

- Loan amount should not be higher than the 
premium amount of the new application. 

- If loan tenor is less than 12 months, customer will 
be required to provide reason. 

- If loan tenor is “not fixed”, will assume that loan 
tenor is equal to the benefit period of the new 
application. 

- Repayment amount for each monthly installment 
must be higher than or equal to (Loan amount x 
Loan interest rate per annum / 12). 
 

­ If the applicant chooses “does not wish”, s/he does not 
need to provide the relevant information. 
Yet, the IFA & Brokerss should explain to the applicant 
that s/he would not be able to assess applicant's 
suitability and affordability to use premium financing, and 
would perform the suitability/affordability assessment as if 
not acquiring the policy using premium financing. 

 

­ iPoS e-application : The new section “Important Facts Statement – Premium Financing” will be added 
after “Financial Analysis Form (Source of premium)”. 
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­ “Important Facts Statement – Premium Financing” 
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Appendix 3 : Affordability Assessment of Financial Needs Analysis 
 
 
­ Under the new guidelines, there is no change in affordability assessment in principle.  That is, the 

applicant’s disposable income and/or net liquid assets should be able to support: 
- Total premium of his/her policy(ies), and  
- Principal and interest repayments related to premium financing, and 
- The sum owed under the premium financing facility if demanded by the lender before maturity of 

the policy. 
 

­ Although the applicant is applying for a single premium policy, as premium financing involves repayment 
and/or interest expenses, applicant may need to continue to make repayments and interest payments to 
the lender after retirement. Therefore, applicants must pass "before-retirement" and "after-retirement" 
affordability assessment. 
 

­ Note: If premium financing is involved, in general speaking, the net liquid assets percentage able and 
willing to use to pay for the insurance premium (“net liquid assets contribution %”) should be 
equal to or greater than (the sum of total unpaid premiums for all existing policies and the total 
premiums for all new business policy(ies) and total loan interest amount for the full term of the 
new business policy(ies)) divided by accumulated amount of net liquid assets as declared by the 
applicant in the Financial Needs Analysis, otherwise it cannot pass the affordability assessment. 

 

 

 net liquid assets contribution % 
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Example 1 : 
 
Applicant currently aged 50.   
New customer to AIA.   
Occupation : Doctor 
Intended Retirement Age : 65 
New business : Apply Simply Love Encore 5 in 12/2022, single premium of US$1,300,000.   
Will apply for premium financing. 
 

Customer’s financial status :   IFS-PF Premium Financing details 

Liquid Assets US$2,000,000 Loan amount US$1,000,000 

Current Liabilities 
- Premium financing with existing 

insurance policy(ies) assigned 
as collateral  

- Short-Term Liabilities 

 
US$   200,000 
 
 
US$     10,000  

Loan interest rate 2% 

Long-Term Liabilities US$   500,000 Loan tenor 60 months  
(5 years) 

Accumulated Amount of Net Liquid Asset 
before retirement 

US$1,790,000 Repayment amount for 
each installment 

US$    18,500 

Anticipated approximate amount of net 
liquid assets to be acquired additionally 
after retirement 

US$2,000,000  

Net liquid assets percentage able and 
willing to use to pay for the insurance 
premium (“Net liquid assets contribution 
%”)  

80% 

 
 
Affordability assessment result (before retirement): 

 

 

 

 

 

 
 

       
Affordability assessment result (after retirement): Not applicable 
 
 

 

➔ Affordability checking : Passed 
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Example 2 : 
 
Age 60, existing customer to AIA. 
Occupation: Accountant 
Intended Retirement Age: 65 
Existing policy: Forever Love Coupon Plan 5 (6-year pay), issued in 2/2021, with annual premium US$5,000. 
New Business: Apply Simply Love Encore 5 in 12/2022, single payment of US$1,100,000.  Will apply for 
premium financing. 
 

Customer’s financial status :   IFS-PF Premium Financing details 

Liquid Assets US$2,000,000 Loan amount US$1,000,000 

Current Liabilities 
- Premium financing with existing 

insurance policy(ies) assigned as 
collateral  

- Short-Term Liabilities 

 
US$   200,000 
 
 
US$     10,000  

Loan interest rate 2% 

Long-Term Liabilities US$   500,000 Loan tenor 120 months 
(5 years) 

Accumulated Amount of Net Liquid Asset 
before retirement 

US$1,790,000 Repayment amount 
for each installment 

US$     10,000 

Anticipated approximate amount of net 
liquid assets to be acquired additionally 
after retirement 

US$1,000,000  

Net liquid assets percentage able and 
willing to use to pay for the insurance 
premium (“Net liquid assets contribution %”)  

80% 

 
 
Affordability assessment result (before retirement): 
 

 
     

 
 
 
Affordability assessment result (after retirement): 

 

 
 

 
 

 

➔ Affordability assessment : Passed 
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Memo 
 
 

 
 
Appendix 4 : Welcome Letter 
 
­ Welcome letter will be revamped to reflect the impact of the use of premium financing on the customers’ 

rights to cancel the policy within the Cooling-off Period. 
 
 
Sample of Welcome letter: 

 
 
 

 

 


